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26. 01.    KSH – Beseda R. Štěpánek  

02. 02. ČZS – Beseda o trvalkových    
záhonech 

03. 02.      ČZS – Výroční schůze 

09. 02.     Divadlo - Panenka 

10. 02.      Vodění medvěda 

17. 02.     SDH – Hasičský ples 

01. 03.      KHS – Den pro ženy 

02. 03.      KSH – Jarní výstava 

 09. 03.     ČZS – Naši chlapi v akci 

 15. 03.     Obecní ples 

 22. 03.     KSH – Výroční schůze 

 23. 03.      KSH - Slivkošt 
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O životě, stejně jako o lásce existuje 

bezpočet citátů. Vybíráme pro začátek 

jenom tři, každý z trochu jiného soudku. 

U toho posledního je to vlastně důležitý 

úryvek z písně. 

 

 

* Život měříme příliš jednostranně; podle 

jeho délky, a ne podle jeho velikosti. 

Myslíme víc na to, jak život prodloužit 

než na to, jak ho opravdu naplnit. 

                         T. G. Masaryk 

 

 

* Život lidskej, poslušně hlásím pane 

obrlajtnant, je tak složitej, že samotnej 

život člověka je proti tomu úplnej hadr. 

                                      Jaroslav Hašek 

 

 

* Život je jen náhoda 

Jednou jsi dole jednou nahoře 

Život plyne jak voda 

A smrt je jako moře. 

                   Jiří Voskovec + Jan Werich 
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Vážení občané a čtenáři,  
otevíráte poslední číslo čtvrtletníku Hradčanské rozhledy za rok 2023. 
Úvodem bych chtěla poděkovat všem, kteří v uplynulém roce přispěli 

ke kulturnímu, sportovnímu a společenskému vyžití všech našich 
obyvatel a věnovali svůj volný čas smysluplné práci v zájmových spolcích 

a sdruženích. Jsem si vědoma, že všichni, kteří jste se jakkoliv podíleli na těchto akcích, 
obětovali jste mnoho hodin, které jste mohli trávit například se svou rodinou. Investovali 
jste svou ochotu, chuť a velkou dávku nadšení, a za to vám patří obrovské poděkování. 
Moc si toho vážím, protože bez Vás by to nešlo. Věnovali jste tak při svých akcích to 
nejcennější – svůj čas. A že těch akcí nebylo zrovna málo, si můžete přečíst na dalších 
stránkách našeho časopisu. Také v tom novém roce 2024 si spolky, ale i obec připravila 
spoustu akcí. Hned v únoru se bude konat tradiční "vodění medvěda" a pak ples hasičů. 
Klub seniorů vás hned na začátku března pozve na jarní výstavu a "den pro ženy", který 
se koná u příležitosti MDŽ. V duchu tohoto svátku si zahrádkáři připravili hned o týden 
později již tradiční "pomazánky". A pak se můžete v polovině března těšit na první obecní 
ples. Ale nepředbíhejme. Máme zimu a mrazivé počasí nám na obou nádržích vyčarovalo 
ledovou plochu. Užijte si ji spolu s dětmi při bruslení, ale nezapomeňte především na 
bezpečnost při této zimní radovánce.  
 
Co se týká investičních akcí v obci, tak probíhá rozšíření čistírny odpadních vod a 
umístění fotovoltaických panelů na střechu obecního úřadu a střechu obchodu. Po 
dokončení intenzifikace ČOV budou fotovoltaické panely umístěny i zde. Obě akce 
probíhají podle plánu a není žádné zpoždění. V minulém týdnu bylo v ČOV provedeno 
přepojení technologické linky do dočasného provozu po dobu nezbytně nutnou. Byla 
odstavena stávající jímka denitrifikace, nitrifikace a kalojem. Bylo demontováno 
technologické zařízení. Ve spolupráci s dodavatelem elektročástí je čistírna upravena v 
dočasném automatickém režimu. Pro občany se nic nemění a nemusí mít obavy, že by 
byla čistírna vyřazena z provozu. Jen v této souvislosti žádám občany, aby nevlévali olej 
a tuk do odpadu. Při tomto mrazivém počasí vznikají obrovské tukové nánosy, které 
komplikují provoz. Na ploše vedle obecního úřadu je na tuk speciální popelnice s růžovým 
víkem. Stačí jen olej slít do umělé láhve a tu vhodit do této nádoby.  
 
V souvislosti s další investiční akcí, a to zasíťováním pozemků v lokalitě "Kráčina", 
čekáme na vyjádření ministerstva pro místní  
 

 

SLOVO STAROSTKY 
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Obecní informace 
 
rozvoj ohledně uznatelných nákladů na dotaci. Co dalšího řešilo v obci v uplynulém 
období zastupitelstvo obce si můžete přečíst v samostatném článku uvnitř časopisu.  
 
Závěrem mi dovolte, společně se zastupiteli, zaměstnanci obecního úřadu a redakční 
radou, popřát Vám v roce 2024 především pevné zdraví, spokojenost, štěstí, pohodu a 
po celý rok dobrou náladu. 
                                                                                                                                            

                           Marie Galetová 
                           starostka obce 

 

OZNÁMENÍ 
 

Obecní úřad v Hradčanech oznamuje občanům, že se provádí výběr poplatků za likvidaci 
komunálního odpadu (tj. z popelnic), poplatky ze psů a poplatky za stočné od 19. února 
2024 a to v kanceláři obecního úřadu v úřední dny: v pondělí a ve středu 9.00 – 11.00 a 
13.00 – 17.00 hodin. 
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INFORMACE PRO OBČANY  

Z usnesení 9. zasedání Zastupitelstva obce Hradčany konaného dne 19. října 2023 
 

• Zastupitelstvo obce Hradčany vzalo na vědomí prezentaci vizualizace veřejného 
prostoru „Záhonky“.  

• Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení výpočetní techniky do knihovny obce do 
výše 70.000, -Kč.  

• Zastupitelstvo obce schvaluje dodavatele FVE na budově obecního úřadu firmu 
MOVIBIO s.r.o., IČ 28624319 s celkovou cenou bez DPH ve výši 592.280, -Kč a 
pověřuje starostku obce podpisem smlouvy. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje zrušení svazku obcí Mikroregionu 
Záhoří-Helfštýn bez likvidace s právním nástupcem DSO Moravská brána a 
Smlouvu o fúzi svazků obcí. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje fúzi svazků obcí Mikroregionu Záhoří-
Helfštýn s právním nástupnictvím DSO Moravská brána a Smlouvu o fúzi svazků 
obcí.  

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje Smlouvu o zřízení služebnosti se 
společností CETIN, a.s. se sídlem Českomoravská 2510/19, 190 00 Praha,        
IČ 04084063 a pověřuje starostku podpisem smlouvy.   

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje Mgr. Miroslavu Pilařovou,                           
IČ: 76429750 , se sídlem Lipová 126, 751 14 Dřevohostice, administrátorem 
provedení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Hradčany – ZTV Kráčina“, kde 
hlavním kritériem posouzení nabídek bude nejnižší cena. Pověřuje starostku 
obce podpisem smlouvy s administrátorem veřejné zakázky, schvaluje seznam 
firem k podání cenové nabídky a dále pověřuje starostku podpisem smlouvy o 
dílo s vítězem výběrového řízení. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje provedení cenové poptávky na technický dozor 
investora stavby (TDI) a autorský dozor (AD) a koordinátora bezpečnosti a 
ochrany zdraví při práci (BOZP). 

• Zastupitelstvo obce schvaluje provedení cenové poptávky na technický dozor 
investora stavby (TDI) na FVE na obecních budovách. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje na základě rozhodnutí o výběru nejvhodnější 
nabídky dodavatele zakázky „Hradčany – dopravní automobil“ vítězného 
uchazeče společnost Techsport s.r.o., IČ 25524135 s cenou včetně DPH ve výši 
1.595.959,-Kč a pověřuje starostku podpisem smlouvy. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany se zavazuje dofinancovat rozdíl mezi celkovou  
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cenou a poskytnutou dotací na DA pro JSDH Hradčany do plné výše z vlastních 
zdrojů. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje jako autorský dozor firmu Hydro - eko 
s.r.o. IČ 03791939, se sídlem Kozlovská 2852/4, 750 02 Přerov s cenovou 
nabídkou ve výši 50.000, -Kč bez DPH. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje Plán inventur za rok 2023. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schválilo inventarizační komisi za rok 2023 ve 
složení: předseda - Ing. Martina Dlouhá, členové -Mgr. Irena Svozilová, Pavel 
Michálek, Jarmila Gallasová a Radek Koryčan. 
 

Z usnesení 10. zasedání Zastupitelstva obce Hradčany konaného dne 7. prosince 
2023 

• Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Hradčany             
o místním poplatku ze psů s účinností od 1. 1. 2024. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje zaměstnancům nárok na pracovní oděvy ve výši   
3 000,-Kč/rok, na pracovní obuv ve výši 4000,-Kč/rok a 2000 Kč/1x 3 roky na 
zimní oděv (zimní bunda). 

• Zastupitelstvo obce schválilo rozpočet obce na rok 2024. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu obce Hradčany na 
rok 2024-2026. 

• Zastupitelstvo obce schválilo Obecně závaznou vyhlášku obce Hradčany                
o stanovení obecního systému odpadového hospodářství s účinností od                    
1. 1. 2024. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje poplatek za komunální dopad od 1. 1. 2024 ve výši 
500,- Kč za osobu nebo nemovitost. 

• Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Hradčany             
o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodářství. 

• Zastupitelstvo obce Hradčany schvaluje uzavření smlouvy o sběru, svozu a 
dalším zpracování odpadu se společností Recovera Využití zdrojů, a.s., 
Španělská 1073/10, 120 00 Praha2, IČ: 25638955 a pověřuje starostku 
podpisem smlouvy.  

• Zastupitelstvo obce schvaluje stočné od 1. 1. 2024 za rok a osobu 30,-Kč za       
35 m3, roční platba na osobu 1050,- Kč, chaty a domy bez trvalého pobytu budou 
mít roční platbu 1050,- Kč za objekt.  
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BYLINKOVÁ PŘEDNÁŠKA 
Marie Galetová 
 
V pondělí 2. října 2023 uspořádala obec u příležitosti dne seniorů zdravotní přednášku 
lektora a bylinkáře pana Karla Štenbaura. Bylinky a jejich rozmanité účinky jsou známy 
již po staletí. Slouží jako nositelé chuti 
(mnohdy nahradí sůl), barevně ladí 
pokrmy, ale také působí na naši trávicí 
soustavu a ovlivňují naše zdraví. A 
právě o bylinkách, kterými můžeme 
ovlivnit naše zdraví, se na přednášce 
povídalo. Řeč přišla nejen na ty velmi 
známé, ale dozvěděli jsme se i o 
bylinkách, kde bychom léčivé účinky 
vůbec nečekali. Největší prostor byl 
věnovaný především dotazům na 
konkrétní bylinky, nebo na zdravotní 
potíže a jak je za pomocí léčivek řešit.  
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STRAŠIDELNÉ DÝŇOVÁNÍ 
Marie Galetová 
 
V pátek 27. října obec uspořádala „Strašidelné dýňování“. Akce se konala v sále 
obecního úřadu, který byl i patřičně strašidelně nazdobený. Nechyběly sítě s pavouky, 
duchové a netopýři. Akce byla spíše takovou oslavou podzimu než halloweenským 
svátkem, který je moderní především v zahraničí. Tím nejdůležitějším, co bylo potřeba 
na tuto akci zajistit, byly dýně, kterých se bohužel letos urodilo zoufale málo. Nakonec se 
nám jich podařilo sehnat aspoň 30 ks, takže dýňování mohlo začít. Úderem 16. hodiny  
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se účastníci vrhli na připravené dýně. Kdo neměl žádný nápad, mohl se nechat inspirovat 
šablonami, které byly k dispozici. Mnohdy to byla "fuška" vydlabat velkou dýni. Řezání 
chtělo trošku síly a dalo malým dětem zabrat. Na koho nezbyla dýně nebo neměl náladu 
ji dlabat, mohl se zúčastnit dalšího tvoření. Vše se neslo v duchu dýní a trošku i svátku 
Halloween. Vyráběla se strašidelná lampička, zápichy s netopýry nebo duchy. Pro malé i 
velké šikuly byly nachystány i barvičky k malování kamínků. Také si mohli vyrobit 
strašidelný domeček. Za namalování obrázku nebo vyluštění hádanek byly děti 
odměněny drobnou sladkostí. Jsme moc rádi, že děti i maminky přišly v strašidelných 
kostýmech. Ty nejlepší jsme na konci akce odměnili. Ke vzpomínce na tuto akci přispěl 
určitě i fotokoutek plný dýní a podzimních dekorací. Dalo by se říci, že sladkou tečkou za 
touto akcí byly originální sladké muffiny, které byly nejen stylově nazdobené, ale všem i 
chutnaly. Dýňová polévka byla také výborná, někdo spořádal hned 4 talíře. Škoda, že 
dýní bylo tak málo, že nám žádná nezbyla na výzdobu v obci. Třeba bude úroda letos 
bohatší a sejdeme se opět u strašidelného dýňování. Děkujeme všem za dodání dýní, za 
pomoc při organizování, za dýňové dobroty a finanční podporu od MAS Moravská Brána. 
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PŘEDNÁŠKA NEJEN PRO SENIORY 
Marie Galetová 
 
Přednáška v pondělí 6. listopadu 2023 byla poslední akcí u příležitosti letošního dne 
seniorů. Přednášku na téma "Bezpečně doma i na ulici" pořádala obec a konala se v sále 
obecního úřadu pro všechny občany obce. 
O různých nástrahách dnešní doby, a jak se jim bránit, hovořili preventisté Městské 
policie v Přerově pan Pavel Vojtášek a paní Lenka Škodová. Celá přednáška se nesla 
v dobré náladě. Hovořilo se o bezpečnosti na ulici, ale i o nebezpečí, které může číhat 
v bytech a domech. Padlo i několik upozornění na triky moderních „šmejdů“, kteří se 
snaží zmanipulovat především právě občany v seniorském věku k různým podvodným 
akcím. Na závěr všichni účastníci přednášky obdrželi od preventistů městské policie 
praktické drobné dárky. Oběma přednášejícím moc děkujeme.  
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Marie Galetová 
 
V neděli 12. listopadu 2023 jsme přivítali v doprovodu sourozenců, rodičů a prarodičů 
nové občánky obce Hradčany. O vyrovnaném poměru holčičky versus chlapečkové se 
nedalo hovořit ani náhodou. Přivítali jsme totiž 8 holčiček – Elišku, Stellinku, Sofinku, 
Rozárku, Adrianku, Emmičku, Natálku a Emilku a pouze 1 chlapečka – Šimonka. Vítání 
občánků se konalo v sále obecního úřadu. Rodiče se po přivítání jejich dítěte zapsali do 
pamětní knihy obce, maminky dostaly kytičku a všechny děti od obce obdržely pamětní 
list a hezké hodnotné dárky. Přinejmenším jeden z nich jim bude tuto událost připomínat 
až do jejich dospělosti. K příjemnému průběhu tohoto slavnostního aktu také přispělo 
vystoupení Elenky Blaťákové, která všem v sále zazpívala za doprovodu kláves. Moc za 
toto vystoupení děkujeme.  
Pro všechny přítomné bylo připraveno drobné občerstvení. Celá událost proběhla ve 
velmi příjemné a milé atmosféře a podařilo se pořídit spoustu krásných fotografií na 
památku. Na závěr každá rodina s novým občánkem dostala i kousek slavnostního dortu, 
který byl upečený pro tuto významnou událost. Věříme, že to byl pro všechny rodiče a 
ostatní příbuzné hezký společenský zážitek, na který budou dlouho vzpomínat. Vítáme 
tímto tyto děti v rodné obci a přejeme jim, aby zde prožily krásné a šťastné dětství plné 
radosti a smíchu.  
Vítejte naši noví občánci v Hradčanech! 
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ROZSVÍCENÍ VÁNOČNÍHO STROMEČKU  
Marie Galetová 
 
Po roce opět přišly Vánoce.... Setkání se sousedy a spoluobčany na návsi u kapličky se 
stalo se již tradicí. I letos jsme společně rozsvítili vánoční strom. Ten, který se rozzářil u 
nás na návsi 2. prosince 2023, pocházel z Beňova a panu starostovi patří velké 
poděkování, že se ho vzdal ve prospěch naší vesnice. Nikomu asi neušlo, že byl krásně 
rostlý a troufám si říct, že byl i nejhezčí, jaký si kdy pamatuji. Od rána nám pěkně sněžilo, 
takže vánoční atmosféra byla téměř dokonalá, i přesto, že to byla právě obrovská 
sněhová nadílka, která nám narušila program slavnostního rozsvícení. Vzhledem k 
množství sněhu a špatné sjízdnosti silnic se k nám nedostali rodiče s dětmi z mateřské 
školky v Bezuchově. Pilně na vánoční vystoupení nacvičovaly, takže to všechny moc 
mrzelo, že tam nebyly. Rozsvícení stromečku jsme si tak užili za zvuku vánočních písní 
Dechového tria z Dřevohostic a písniček děvčat z Dua Angels. Akce se neobešla bez 
svařáčku a bramboráků. Pro děti byl nachystaný čaj a párek v rohlíku a všichni si mohli 
pochutnat i na sladkém štrúdlu nebo dýňovém koláči. Atmosféra byla u stromečku za 
zvuku vánočních písniček a padajících vloček přímo kouzelná. Takové rozsvícení s 
hromadou sněhu jsme už dlouho v obci nezažili. Velké poděkování patří všem, kteří 
jakkoliv přispěli k organizaci a přípravě této akce. Ať už pro vás zpívali, hráli, vařili svařák 
nebo celý podvečer smažili bramboráky.  
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TURNAJ V "ČLOVĚČE, NEZLOB SE" 
Marie Galetová 
 

Ve čtvrtek 28. prosince 2023 uspořádala obec již 15. ročník turnaje "Člověče, nezlob se!" 
o putovní pohár starostky obce. Sice to byl původně historicky turnaj pro dospělé, ale 
přišlo tolik dětí, že nešlo neudělat kategorii i pro ně. Turnaj tak mohl začít a všichni se s 
chutí dali do hry. Chvílemi to vypadalo, že turnaj nikdy neskončí. Hráči si navzájem 
vyhazovali figurky těsně před "domečkem" a znovu a znovu je stavěly na start. Nikdo to 
nechtěl vzdát. Proč se tato hra asi tak jmenuje? Vyhrát mohl z každé kategorie jen jeden. 
V kategorii pro děti nakonec vyhrál nejmladší hráč Míša Michálek, druhý byl Eliáš Mader 
a třetí místo obsadila Nelinka Horáková. V dospělé kategorii vyhrála Olga Zapletalová a 
její jméno bude připsáno na putovní pohár. Druhé místo obsadil Vladimír Zapletal a třetím 
v pořadí byl Vojtěch Klimsza. Pro vítěze byly připraveny pěkné ceny, poháry a pro 
všechny hráče občerstvení.  
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Obecní informace 
 
SETKÁNÍ SENIORŮ 
Marie Galetová 

Ve čtvrtek 26. října 2023 se v sále obecního úřadu konalo tradiční setkání seniorů. To 
letošní bylo i za účasti pana Mgr. Ivo Slavotínka, 1. náměstka hejtmana Olomouckého 
kraje a paní Mileny Hesové, předsedkyně Krajské rady seniorů Olomouckého kraje, kteří 
přijali naše pozvání. Pro seniory bylo připraveno bohaté občerstvení a každý občan 
obdržel od obce dárek. Celý večer k tanci i k poslechu hrála skupina Allegro. Zpěvačkou 
tohoto dua nebyl nikdo jiný než samotná předsedkyně krajské rady paní Milena. Setkání 
zpestřilo vystoupení malých gymnastek z Centra pro rodinu Ráj z Pavlovic. Velký potlesk 
zazněl také pro mažoretky z tanečního souboru Stars z Bystřice pod Hostýnem. Nad 
některými jejich kousky se všem v sále tajil dech. Moc nás potěšilo, že i návštěva pana 
náměstka nebyla čistě formální, ale program si užil spolu s občany, příjemně si s nimi 
popovídal a v dobré náladě vydržel na setkání do pozdních večerních hodin. Věříme, že 
se akce vydařila a všichni místní senioři si to užili, pobavili se a na chvíli zapomněli na 
starosti, které tento věk občas již přináší. Budeme se opět těšit na setkání v roce 2024. 
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ZO ČSZ 
 
ZAHRÁDKÁŘSKÁ ZABÍJAČKA V HRADČANECH 
Josef Tomčík 

 
Před několika lety jsme se rozhodli, že zkusíme navázat 
na zimní období zabíjaček. Tuto tradici, pod názvem,, 
Ochutnávka zabíjačkových specialit", jsme uskutečnili 
2. prosince 2023. Týden před zabíjačkou jsme 
nachystali maso na klobásy a po týdnu je zaudili. 
Letos jsme zvládli tři čuníky a pod vedením našeho 
dvorního řezníka Pepy a jeho pomocníků, nám šla práce 
pěkně od ruky. Během dvou dnů se vyrobily jitrnice, 
jelita, tlačenka, zapečená svíčková, ovar, rozpustilo se 
sádlo, uvařilo se zelí, upeklo se maso a zabíjačkový 
gulášek. 
Vše jsme v pátek odvezli do hradčanské hospůdky, kde 
se v sobotu prodávalo. Po probuzení jsme zjistili, že si 
příroda s námi zahrává v podobě množství sněhu a 
velké fujavice. Díky posezení v teplé hospůdce šly naše výrobky a teplá jídla na odbyt. K 
dobré náladě zahrála harmonika, k zahřátí byl svařák, pivo a slivovička. 
Dík patří všem aktivním členům našeho zahrádkářského spolku. 
Za zahrádkáře všem přejeme v novém roce hodně zdraví a osobní pohody. 
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ZO ČSZ 
 
ADVENTNÍ VYCHÁZKA K BETLÉMU V DŘEVOHOSTICÍCH 
10.12.2023 
Hana Tomčíková  

 

Adventní čas je určený k tomu, abychom se pomalu připravovali na vánoční svátky. 
Každý to má jinak nastavené, buď musí mít aspoň 12 druhů cukroví nebo "vysmejčený" 
celý dům, vánočně nazdobený světýlky. 
Jak napadl v prosinci první sníh, tak to všechny láká k zimní procházce. 
Takový úmysl, napadl i nás. Proto se naše skupinka vydala cestou k přehradě a přes les 
do Dřevohostic. Minuli jsme zámek a pokračovali na náměstí. 
Zde je umístěn dřevohostický betlém, který je situován do 30. let minulého století. První 
figury vyřezal Alexander Forýtek v roce 2001. Zpočátku měl betlém jen jesličky, Pannu 
Marii a svatého Josefa. Postupně ale figury přibývaly. Každý rok se objevily hned čtyři 
nové, dnes je jich více než 40. 
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ZO ČSZ 
 
Okolo jesliček stojí řezník, 
myslivec, mlynář i celá 
skupina hudebníků – mezi 
nimi také zdejší trumpetista 
pan Kvasnica. Při prohlídce 
betlému za námi přišel i pan 
Kvasnica, (trumpetu neměl) 
a my jsme mu popřáli hodně 
zdraví do dalších let. 
 
 

 
Pro zahřátí jsme navštívili kavárnu pod radnicí, kde jsme si dali výbornou kávu, čaj, 
čokoládu a také zákusek. 
Při cestě domů se již stmívalo a my do Hradčan přišli již za tmy. Všichni jsme se shodli, 
jak hezky máme vyzdobenou naši vesničku. 
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ZO ČSZ 
 
ŠTĚPÁNSKÁ VYCHÁZKA 27.12.2023 
Hana Tomčíková 

 

Po dvou dnech vánoční pohody je nejlepší se projít a setkat s přáteli. 
Proto se každý rok vydáváme do sousední vesnice Šišmy na „ŠIŠEMSKÝ SVAŘÁK". 
Letos jsme měli trasu kratší, protože po dlouhých deštích a popadaných stromech, se 
setkání nekonalo v šišemském lomu, ale u obecního úřadu na návsi. 
Při příchodu do Šišmy jsme si prohlédli vyzdobenou čekárnu a na druhém břehu potoka 
jsme navštívili betlém, sice malý, ale moc hezký. Potom jenom přejít mostek a byli jsme 
v centru setkání. 
Místní hasiči zde měli postavené stany, prodávali svařák a bramboráky. 
Poseděli jsme, popili s přáteli, popřáli si hodně zdraví a štěstí do nového roku. Nakonec 
jsme se společně vypravili domů. 
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ZO ČSZ 
 
SILVESTROVSKÉ SETKÁNÍ U LESNÍ CHATY V ROCE 2023 
Hana Tomčíková 
 
V naší vesnici je jen málo těch, kteří by nevěděli o tradičním Silvestrovském setkávání v 
Dřevohostickém lese. Na malou mýtinku, s ještě menší dřevěnou chatkou, se každoročně 
sejdou stovky lidí z obcí přilehlých k tomuto lesu. 
Zúčastní se Hradčaňáci, Šišemáci, Bezuchovjáci, Oprostováci i občané z Radkov, 
Radkové Lhoty, Turovic a hlavně Dřevohostic. 
Právě dřevohostičtí hasiči, jako pořadatelé, mají na této akci tu největší zásluhu. Už 
mnoho let se na tomto místě setkávají známí i neznámí, aby si popřáli veselého Silvestra, 
ale hlavně zdraví a štěstí do nového roku. 
Letos, stejně jako loni i v letech minulých, se na toto místo vydávají stovky příznivců 
turistiky, dobrého jídla a pití, které je vždycky u chaty přichystané. Maso z kotlů, guláš a 
klobásy, svařák, čaj a další příjemné věci. Pokud to ještě někdo z Vás neokusil, má 
příležitost každý rok. 
Nás tentokrát vyšlo v houfu 18 lidí, tři psi a další lidé se postupně trousili během dne. 
Přestože jsme prošli vodou i blátem, bylo nám spolu dobře a příjemně jsme započali 
poslední den roku 2023. A všichni všem přejeme krásný, úspěšný a zdravý rok 2024 
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Centrum pro rodinu Ráj 
 

O ČINNOSTI CENTRA  
Martina Dlouhá 

 

Milí čtenáři Hradčanských rozhledů, 

zdravíme Vás na začátku nového roku a přinášíme zprávy z Centra pro rodinu Ráj. 
Pravidelně organizujeme vzdělávací programy o 
vztazích v rodině i výchově dětí. Často se nás lidé ptají, 
zda naše programy mohou navštívit, i když nemají 
právě partnerskou krizi nebo neřeší velké rodičovské 
problémy. Vždy odpovídáme, že tyto programy jsou 
právě naopak preventivní a podpůrné, aby k velkým 
krizím ani nemuselo dojít. Vždyť v období “klidu a míru” 
je mnohem lepší příležitost učit se o komunikaci nebo 
výchovných metodách, než když už jde do tuhého a 
atmosféra v rodině houstne. V tématech podporujících 
vztahy v rodině v následujícím období plánujeme 
následující akce, na které vás srdečně zveme:  
 
Ženské kruhy, téma, Jaké dárky dávám sobě? - pondělí 
22. ledna 
Odpoledne pro tátu a syna – neděle 28. ledna 
Čaj u krbu s koučem – pondělí 29. ledna 
Valentýnská stezka pro partnery – celý únor – místo 
bude upřesněno 
Valentýnský večer v Hradčanech – úterý 13. února  
 
Nově je součástí nabídky Centra pro rodinu Ráj i 
ŽIVOTNÍ KOUČINK a DOPROVÁZENÍ MANŽELŮ 
KOUČOVÁNÍM. Životní koučink je vhodný pro každého, 
kdo se chce ve svém životě posunout dál nebo ho trápí 
vztahy v rodině. Také je to vhodný prostředek k řešení situace, kdy začne práce až moc 
zasahovat do osobního života nebo je třeba rozproudit lásku v manželství nebo vyjít ze 
tmy krize.  
V prosinci jsme v Hradčanech vytyčili Adventní stezku pro rodiny. Na procházku po 
Hradčanech spojenou s úkoly se přihlásilo množství zájemců. Děkujeme za milé recenze, 
jednu z nich se souhlasem autorky sdílíme s Vámi. 
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Centrum pro rodinu Ráj 
 
Děkujeme za krásnou adventní 
stezku, vždy nás zavede na 
nová místa v Hradčanech a 
užijeme si tak společný rodinný 
čas. Adámkovi se nejvíc líbí 
hledat další značky na trase a 
hlídá, abychom nezabloudili :)  
Těšíme se na vaše příští trasy 
a úkoly.  
Pěkný adventní čas přeji   
Kikovi 
 
 

Kromě vzdělávání máme i mnoho volnočasových aktivit. Oblíbená je Keramika s 
lektorkou Svatavou Kašinovou a také nový Klub stolních her v úterý od 16:30. Od konce 
ledna začíná také kurz Keramika pro děti od 6 do 12 let – 8 týdenní kurz keramiky, během 
kterého se děti naučí různé techniky potřebné pro samostatnou tvorbu keramiky. 
Na podzim jsme si vyzkoušeli, že také školky a dětské skupiny z okolí mají zájem o 
vzdělávání o přírodě. Naši přírodní zahradu navštívilo 5 školek, pro které jsme vytvořili 
program Péče o domácí zvířátka. Při programu děti provedeme kolem výběhů se zvířátky 
a povídáme o tom, jak zvířata žijí, co jedí. Děti si mohly zkusit krmení prasat, kačen a 
hus. U koz máme pro ně velmi oblíbenou aktivitu, kdy mohou uklízet kozí chlívek a 
především pro chlapce je možnost vzít lopatky, nakládat na kolečka a odvážet materiál 
lákavá.  
Podle zpětných 
vazeb byly děti 
moc spokojené. 
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Centrum pro rodinu Ráj 

Také se moc těšíme na jaro, kdy zahájíme letní sezónu zpřístupnění naší přírodní 
zahrady veřejnosti. Od 1. dubna do 31. října budete moct navštívit s dětmi Přírodní 
zahradu Centra pro rodinu Ráj, nově bude možnost přicházet i zadní brankou, která je u 
cesty od školy k aleji. Na zahradě postupně budujeme vzdělávací, herní i odpočinkový 
prostor pro všechny generace. 
 
TERMÍNY TÁBORŮ 2024 
Od 8. ledna jsou na našem webu uveřejněny 
termíny a plakáty připravovaných táborů pro 
léto 2024. Přihlášky na tábory budou 
spuštěny 1. ÚNORA ve 20 hodin. 
 
Díky, že jste s námi.  
 
Za Centrum pro rodinu Ráj Martina Dlouhá 
 
Všechny naše programy najdete na našem 
webu www.raj-pavlovice.cz a můžete nás 
sledovat i na FB @RajPavlovice a 
Instagramu raj_pavlovice. 
 

http://www.raj-pavlovice.cz/
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Knihovna 
 
Co nového v knihovně 

  Jana Hrbáčková 
 
Vzdělávací akce – Jak na internet 
 
V letošním roce získala knihovna od obecního úřadu úplně novou výpočetní techniku.  
Jedná se o dva stolní počítače, notebook a tablety. Nová počítačová technika již od října 
slouží čtenářům.  
Od listopadu běží v knihovně vzdělávání (nejen) seniorů v oblasti používání výpočetní 
techniky. Vzdělávací akce má několik oblastí: od orientace seniorů ve světě moderních 
technologií přes 
digitální technologie v až po využívání kancelářských programů – jak na text a tabulky. 
První studenti již získávají základy práce s textovým a tabulkovým swr.a zvládají napsat 
dopis, reklamaci, životopis, inzerát nebo vytvořit pozvánku, či propagovat svou akci. 
Pokud budete mít zájem, můžete se přidat každý čtvrtek od 17.00 hodin až do 1. dubna. 
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Knihovna 
 
KNIŽNÍ TIPY 
 
Ani dnes vás neošidím o literární novinky roku 2024. První kniha nás zavede do Dánska. 

 
Staré hříchy vrhají dlouhé stíny. Jedenáctý případ Patricka 
Hedströma a Eriky Falckové. Fjällbackou otřesou dvě hrozivé 
události, které spolu zdánlivě nesouvisí. Známý fotograf je 
nalezen zavražděný v galerii, kde měl zahájit svou výstavu, a v 
rodině Henninga Bauera, laureáta Nobelovy ceny za literaturu, 
dojde k brutální vraždě. Patrik Hedström a jeho kolegové se ocitají 
v mrtvém bodě, zatímco Erika Falcková se zabývá vraždou 
transsexuálního muže z osmdesátých let. Brzy pochopí, že 
všechny tyto události mají kořeny v minulosti a nedá si pokoj, 
dokud neodhalí pravdu v celé její děsivé podobě. 

 
Pro milovníky severského krimi románu nabízím novinku Jo Nesba – Zatmění. 
 

Měsíc se zalévá krví. Třináctý případ Harryho Holea. Harry se 
vrací domů z Los Angeles, kde se marně snažil upít se k smrti. V 
patách má vymahače dluhů a před sebou vraždu dvou mladých 
žen. Ze zločinu je obviněn známý realitní magnát. Pokud Harry do 
deseti dnů najde pravého vraha, zachrání hned několik lidí 
najednou. Jako soukromý vyšetřovatel dá dohromady tým 
odpadlíků: zkorumpovaného policistu, psychologa umírajícího na 
rakovinu a bývalého taxikáře, který prodává kokain. Čas letí jako 
splašený, vrah je vždy o krok napřed a krvavý úplněk se 
neúprosně blíží. 
  

 
Těším se na Vás v knihovně. Přijďte se podívat i bez registrace, ráda vám knihovnu 
ukážu a možná se rozhodnete stát se pravidelným 
návštěvníkem.  
A kdy máme otevřeno? 
Pondělí:  17.00 – 19.00 
Čtvrtek: 17.00 – 19.30 
Email: knihovnahradcany@centrum.cz 
 

mailto:knihovnahradcany@centrum.cz
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Klub seniorů 
 
VÁNOČNÍ VÝSTAVA 

Marie Galetová 

I letos před adventem uspořádal Klub seniorů v Hradčanech vánoční prodejní výstavu. 
Výstava se konala ve dnech 18.-19. listopadu 2023. Každý rok je na této akci i menší 
výstava na určité téma. Loni to byli například andělé všeho druhu. Letos to byly 

pohlednice, především ty staršího data, které i přes 
počáteční obavy zaplnily několik stolů. Návštěvníci si 
je se zaujetím prohlíželi a vzpomínali. Dnes už se 
prakticky skoro vůbec neposílají. Výstavu sice 
organizoval místní spolek seniorů, ale vystavovat a 
pochlubit se svými vánočními dekoracemi mohl 
opravdu každý. Návštěvníci tak mohli nejen načerpat 
inspirace na svou vánoční výzdobu doma, ale mohli 
si i hotové dekorace či výrobky spojené s vánoční 
tématikou zakoupit. V nabídce byly dřevěné výrobky, 
malované obrázky, šité textilní dekorace, pletené 
košíčky, přírodní dekorace a třeba i ručně vyráběné 
plechové domečky. Se svými výrobky se přijely 
pochlubit i zástupkyně seniorského spolku z 
nedalekých Dřevohostic. A z Prosenic přivezla ukázat 

svou kreativní tvorbu paní Eliška Bukvová. Návštěvníky zaujaly především její téměř  
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Klub seniorů 
 
éterické andělky. Samozřejmě se i letos konala vánoční kreativní dílnička pro děti. Tento 
rok bylo tvoření velmi pestré, děti si mohly vyrobit krabičku ve stylu stromečku, postavičku 
čerta a andílka, ozdobit perníčky, pro starší byla připravena výroba macramé andílka. Na 
všechny návštěvníky čekalo bohaté občerstvení. Děkujeme všem, kdo se na výstavě 
podílel. Ať už pomohl s přípravou, občerstvením nebo obohatil tuto výstavu pohlednicemi 
nebo svými vánočními výrobky. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



strana 27 

 

Klub seniorů 
 
PLÁN ČINNOSTI KLUBU SENIORŮ NA ROK 2024 

Ladislav Sigmund 

Klub seniorů Hradčany bude letos slavit malé jubileum. Bude tomu už pět let od založení 
tohoto spolku. Ve své činnosti navážeme na dobré akce z let minulých. 
Už na pátek 26.ledna jsme pozvali na dlouho slibovanou besedu rodiče našeho bývalého 
tenisového reprezentanta a olympionika, skvělého tenisty a nyní trenéra Radka 
Štěpánka, manžele Hanu a Vlastimila Štěpánkovi, kteří bydlí v Přerově. 
Na začátku března to bude Den pro ženy a Jarní výstava. Koncem března uspořádáme 
Výroční členskou schůzi a hned potom tradiční Slivkošt, a to i když letos nebyla skoro 
žádná úroda švestek. Rozhodli jsme se, že povolíme účast i archivních vzorků. 
V průběhu roku pak pokračují naše tradiční petánkové soutěže a v září Sportovní den 
seniorských klubů a spolků z okolí. Vše pak zakončíme Vánoční výstavou a posezením 
na konci roku 2024. 
Určitě nebudou chybět i naše pravidelné měsíční Sešlosti, které se snažíme poslední 
dobou nějak obohacovat povídáním na zvolené téma a je to fajn. Zážitky členů se tak 
dozvíme všichni a blíže se poznáme. 
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Stolní tenis 
 

VÁNOČNÍ TURNAJ VE STOLNÍM TENISU 

Břetislav Vaculík 

Ve středu 27. 12. 2023 se uskutečnil 12 ročník stolně-tenisového turnaje. Na úvod trochu 
odbočím: Po rozsáhlém šetření Česká školní inspekce zjistila že úroveň fyzické kondice 
dětí je velmi nízká a dále se snižuje. Přestože je obec Hradčany vybavena dvěma 
sportovními hřišti, pak tyto po většinu času zejí prázdnotou. Děti raději pohodlně sedí na 
pohovce s mobilem v ruce, hrají hry nebo hledají uspokojení na sociálních sítích.  
Pokud srovnám dobu svého mládí se současností naše aktivity byly nejen lezení po 
stromech a skákání přes potok ale já sám jsem si svými kamarády zkoušel různé atletické 
disciplíny, hráli jsme fotbal tenis apod. O současných možnostech se nám mohlo jenom 
zdát. Naše tréninky pro děti přednostně slouží k tomu, aby co nejvíce dětí získalo 
celoživotně kladný vztah k pohybu. Je to však už jenom hořké postesknutí, a navíc už asi 
opakuji, takže se vrátím nazpět k turnaji.  
Původně byla k nám do Hradčan na vánoční turnaj pozvaná i legenda stolního tenisu 
bývalá dlouholetá reprezentantka Československé a České republiky: Marie Hrachová. 
Bohužel se však omluvila. Je to škoda její účast by určitě přispěla k větší atraktivitě 
Vánočního turnaje. Turnaje se letos zúčastnilo stejně jako loni 10 hráčů.      
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Stolní tenis 
 

V hlavní soutěži byli hráči rozděleni po pěti do dvou 
skupin „A“ a „B“. Postup do semifinále byl zajištěn pro 
první dva hráče z každé skupiny. O postup do finále se 
v semifinále utkali hráči do kříže, a to první s druhým 
postupujícím ze druhé skupiny a opačně. Zbylých 6 
hráčů si zahrálo skupinu o umístění. Za zmínku stojí 
postup do finálové skupiny hráče Karla Kováře ročník 
narození 1937. Je to i zároveň věkem nejstarší hráč 
okresní soutěže. 
Udržení tak vysoké hráčské úrovně v tolika letech je 
přinejmenším obdivuhodné.  
 
 
 
 
 
 
 
Na fotografii vítěz vánočního turnaje 
 

 
Umístění finálová skupina     1. David Kubík (SK Přerov) 
                                              2. Jarmil Vysloužil (ST Hradčany) 
                                              3. Pepa Barot ml. 
                                              4. Karel Kovář (ST Hradčany) 
 
   Skupina o umístění:           5. Pepa Špaček (ST Hradčany) 
                                              6. Martin Umrian  
                                              7. Pepa Barot st. (ST Hradčany) 
                                              8. Jarek Vaculík (ST Hradčany) 
                                              9. Matouš Valenta (ST Hradčany) 
                                             10. Pavel Březina  
 
Na závěr turnaje proběhla oblíbená obíhačka o láhev sektu, kterou vyhrál Martin Umrian 
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Stolní tenis 
 
RODINNO-DĚTSKÝ SILVESTROVSKÝ TURNAJ DVOJIC  

Břetislav Vaculík 

Na závěr roku 2023 uspořádal stolní tenis Hradčany ve spolkovém domě dva turnaje, a 
to Vánoční turnaj ve středu 27. 12. 2023 a Rodinno-dětský silvestrovský turnaj dvojic     
31. 12. 2023. Silvestrovský turnaj byl přednostně určen pro děti a rodiče s dětmi. 
Nakonec se v dětské (žákovské kategorii) účastnil pouze jeden hráč, a to Matouš Valenta 
ze sousední obce Šišmy. Ostatní z pozvaných dětí se neobtěžovali ani omluvit nebo 
nebrali telefony. Je velmi obtížné získat na závěr roku zájem s odpovídající účastí, pokud 
se členové Hradčanských spolků věnují přednostně svým vlastním akcím. I přesto se 
nakonec Silvestrovského Turnaje se zúčastnili 4 dvojice hráčů.                        
Výsledky:   
Vítězem turnaje se stala dvojice Karel Kovář (ST Hradčany) + Tomáš Kyselák (SK Buk), 
kterou tvořili děda se svým vnukem. Na druhém místě turnaje se umístila favorizovaná 
hradčanská dvojice: Pepa Barot st. (ST Hradčany) + Pepa Barot ml. 
Třetí místo obsadila dvojice: Břetislav Vaculík + Matouš Valenta oba ST Hradčany 
Na čtvrtém místě – kde získali nepopulární bramborovou medaili skončili: Jarek Vaculík 
(ST Hradčany) + Pavel Březina (Přerov Předmostí)       
Na závěr turnaje proběhla oblíbená obíhačka, kterou vyhrál Tomáš Kyselák. 
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   Stolní tenis 
 
Na závěr ještě pár informací k okresní soutěži ve stolním tenisu, které se po roce opět 
účastní Hradčanské družstvo. V roce 2022– sezóna 2022/2023 přestoupili 2 hradčanští 
hráči do oddílu Čekyně, a navíc svoji činnost v hradčanském družstvu ukončil také         
Ing. Miroslav Lehnfeld.  
Z důvodu nízkého počtu hráčů nebyla okresní soutěž IV. třídy v roce 2022 obsazena.   
Po slibném počátku obnovených tréninků dětí a mládeže byli do okresní soutěže sezóny 
2023/2024 zařazení i žáci: Štěpán Svozil, Filip Rác, Kryštof Valenta a Matouš Valenta.  
Z těchto čtyř hráčů se soutěže hlavně aktivně účastní Matouš Valenta.    
Na začátku soutěže jsme si dali skromný cíl, a to umístění do 5. místa soutěže, což zatím 
průběžně plníme.  
Bohužel naše základní hráčská sestava má věkový průměr 76,5 roku který je 
bezkonkurenčně nejvyšší v okresní soutěži a je otázka, jak dlouho ještě vydržíme. A to 
hlavně po zdravotní stránce. Na druhou stranu jsme však družstvo složené ze zkušených 
matadorů, kteří se svému oblíbenému sportu věnují už řadu let.                                                                                                     
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HON V HRADČANECH 

Břetislav Jakeš 

Pod záštitou honebního společenstva Pavlovice-Hlinsko-Hradčany proběhl dne 25. 11. 
2023 v katastrálním území Hradčany na Moravě hon na drobnou zvěř. Byla tak obnovena 
tradice honu v Hradčanech! 
Sraz účastníků byl v 8:00 hod. v místním hostinci. Akce se zúčastnilo celkem dvacet tři 
střelců, devět honců a čtyři lovecky upotřebitelní psi. Vše proběhlo v souladu s 
mysliveckými zvyky a tradicemi. Přítomnými střelci bylo celkem uloveno deset zajíců, dva 
kačeři a dva kohouti. Po slavnostním výřadu proběhla "poslední leč " v sále místního 
hostince. 
Na programu sobotního večera bylo vyhodnocení honu a zároveň proběhlo pasování na 
nejlepšího psovoda, střelce a honce. Jako první byl poctěn pan Lukáš Havlík se svým 
lovecky upotřebitelným psem Darosem. Poté následovalo pasování na krále honu, 
kterým byl zvolen pan Ing. Jan Dvořák (ulovil svého prvního zajíce v životě). Nejlepším 
honcem byl vyhlášen místní patriot pan Lubomír Kuča. 
Po sladkém občerstvení a kávičce proběhl zlatý hřeb večera, a to pasování na lovce srnčí 
a černé zvěře v probíhající myslivecké 
sezóně. Jako první předstoupil před 
honebního starostu pan Ing. Jiří Januš, 
který poklekl na pravé koleno a třemi 
údery loveckým tesákem na rameno byl 
úspěšně pasován na lovce srnčí zvěře. 
Vzápětí byl pan Ing. Erik Gajdošík se 
všemi poctami pasován na lovce černé 
zvěře (divočáků). 
Třešničkou na dortu bylo ve večerních 
hodinách losování bohaté tomboly, ve 
které bylo téměř 100 cen! První cenou byl 
divočák, kterého vyhrál náš trubač pan 
Mirek Vaculík. Nejen pro účastníky honu, 
ale i pro občany Hradčan měli myslivci 
připraveny myslivecké speciality. 
Honební společenstvo děkuje všem 
zúčastněným za účast. 
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HRADČANSKÉ VLNKY 2023 

Lukáš Tomčík 

Za překrásného podzimního počasí se dne 14.10. 2023 uskutečnil již 7. ročník 
Hradčanských vlnek. Jedná se o běžeckou sportovně-kulturní událost, která je jednou z 
největších sportovních akcí v Hradčanech a je velmi oblíbená po celé Moravě, což 
dokazuje startovní listina. 
Jak se již stalo tradicí, tak vše začalo startem Hradčanských vlneček, následoval start 
půlmaratonu Hradčanských vlnek a pomyslným finálem byl start hlavního závodu 
Hradčanských vlnek na 10,4 km. 
Hradčanské vlnečky – jsou dětské běžecké závody pro děti od 0 do 15 let. Tyto závody 
jsou pro nás pohlazením na duši. Když člověk vidí ryzí radost z pohybu dětí, dětské 
emoce, soutěživost a tak velké nadšení, je dojatý.  
Dětské závody byly rozděleny do sedmi věkových kategorií s rozdělením na závod holek 
a kluků. Celkem se zúčastnilo cca 115 dětí ze širokého okolí, dokonce až z Plzně. Účast 
Hradčanských dětí byla skvělá a nejvyšší stupeň vítězů obsadila Andrea Tomčíková v 
kategorii Mega prďo dívky, pro druhé místo v kategorii starší žákyně si s jednou nohou 
bez tenisky doběhla Elena Opravilová a pro třetí umístění ve stejné kategorii si doběhla 
Anežka Svozilová. 
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Děti se mohly zabavit na nachystaných zábavních atrakcích a velkém dětském koutku. 
V 11 hodin startoval 3. ročník 1/2 maratonu Hradčanské vlnky, který s délkou trasy 
21,1km zavedl účastníky přes Tvrdý důl ke skládce, následně si účastníci vyběhli Podolák 
a po přeběhnutí letiště se dostali opět na Tvrdý důl, kde se mohli pokochat naší krásnou 
přehradou a přes sad se seběhem vrátili opět na výletiště, kde se mohli občerstvit a 
pokračovali do druhé poloviny závodu směrem do Dřevohostického lesa.  
Celkový počet účastníků půlmaratonu bylo 29 z toho 8 žen. Celkový vítězem se stal 
Radek Zich (1:38:48), druhý byl Jarda Kopřiva a třetí Tomáš Misař. Ženskou kategorii 
vyhrála Zuzana Koutná (1:47:52), druhá byla Ivana Martinčíková a třetí místo obsadila 
Lenka Pospíšilíková z Bezuchova. 
 

 
 
Ve 12 hodin vystartovalo z krásného Hradčanského náměstí celkem 77 účastníků 
hlavního závodu na 10,4km, které vede v Dřevohostickém lese např. okolo památníků 
zastřeleného myslivce, havárie letadla, obecní dřevohostické chaty, krásné velké 
Hradčanské přehrady a po Sedlíšťkách.  
Účastníci si trasu maximálně užili a výhercem mezi muži se již po páté stal Pavel Dvořák 
(40:54) z Prostějova, druhý byl Pavel Cimbálník a třetí doběhl Jakub Janda. Kategorii 
ženy vyhrála Elise Wright z USA (48:29), druhá byla Katrin Sásová a třetí Olga 
Čechmánková. 
Nově byly vytvořeny kategorie o nejlepší Hradčaňačku a nejlepšího Hradčaňáka.  
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Z Hradčan běželi Hana a Otakar Sloukovi a Jakub 
Jemelka, který v této kategorii vyhrál a byl celkově 
na 17. místě a 4. ve své kategorii. Hanka byla na 
celkovém 65. místě a     17. v kategorii. 
Za nás organizátory se 7. ročník Hradčanských 
vlnek velmi povedl a byl opět výjimečný. Taktéž 
díky našim parádním dobrovolníkům, kterých bylo 
celkem cca 25 a já si dovolím říct, že organizace 
byla ukázková.  
Rád bych tímto poděkoval především našim 
dobrovolníkům, obci Hradčany a jejich 
zaměstnancům za spolupráci a za přípravu zázemí 
a trasy, obci Dřevohostice a našim sponzorům. 
8.ročník Hradčanských vlnek bude dne 
12.10.2024, takže je dostatek času na fyzickou 
přípravu a budeme doufat, že účast Hradčaňáků se 
bude jen zvyšovat.  
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MASOPUST 

Markéta Žákovská 

Masopust je spojován se slovem půst a jedná se o třídenní svátek, jehož období je mezi 
Vánocemi a postní dobou, začíná svátkem Tří králů (6. ledna) a vrcholí v úterý před 
Popeleční středou. Popeleční středa značí začátek půstu a do Velikonoc trvá 40 dní. Toto 
období by mělo být obdobím střídmosti. Masopust je odjakživa brán jako původní lidová 
tradice, která je ve vesnicích udržována různými spolky a organizacemi. Poslední dny 
tohoto období jsou věnovány masce medvěda, proto je název akce – vodění 
medvěda. Medvěd je brán jako původní symbol síly a plodnosti. Obchází spolu s dalšími 
maskami celou vesnici od domu k domu a tančí s každou hospodyní. U každého domu 
je pak připraveno pohoštění pro celý průvod v podobě koláčů, koblih, uzenin a slivovice 
či jiného alkoholu. Toto občerstvení je odrazem štědrého období, které je před půstem. 
V závislosti na regionu se Vodění medvěda odehrává v odpoledních hodinách před 
večerním pochováním basy, což představuje konec za zábavou a masopustním 
hodováním.  
Zmínky o masopustu se objevují již z doby středověku. Lidé se tehdy převlékali do 
maškar, procházeli ulicemi, zpívali a tancovali. V horských oblastech býval masopust 
chudší než v bohatých rovinách. Hlavní postavou velkých průvodů byl v minulosti bůh 
vína, pití, Bakchus nebo hrachovinou ověšený medvěd, tato maska se zachovala až do 
současnosti. Jako jeho doprovod v minulosti chodili kominíci, masky zvířat, čerti, cikánky, 
ponocný a různá strašidla s muzikanty. Masopust je u nás velmi významný, a proto byly 
Masopustní průvody s maskami na Hlinecku zapsány na Listinu světového přírodního a 
kulturního dědictví UNESCO. 
Pranostiky spjaté s Masopustem 
Masopustní úterý 
- Masopust na slunci – pomlázka v Senci 
- Konec masopustu jasný – len krásný 
- Krátký masopust – dlouhá zima 
- Masopust na mrazu – někdo přijde k úrazu 
- Je-li rybník na masopustní úterý zmrzlý – čeká nás neúroda      
po celý rok 
Popeleční středa 
- Jaké je počasí o Popeleční středě, takové se drží celý rok. 
- Suchý půst – úrodný rok. 
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HISTORICKÝ KALENDÁŘ 2024 OBCE HRADČANY 

Ladislav Sigmund 

Původně jsem se o tom ani nechtěl 
nějak zmiňovat...Ale paní starostka 
mě vyzvala, ať o vzniku kalendáře 
napíšu. Jsem velmi rád, že se 
výsledek setkal s docela pěkným 
ohlasem od občanů. 
Nápad zrealizovat historický 
kalendář jsem měl už víc než pět let. 
Bylo nutné sehnat zejména staré 
historické a pokud možno kvalitní 
fotografie, což někdy nejde snadno 
skloubit. Navíc je někteří majitelé 
velmi neradi půjčují. Ano, bylo to trochu martýrium, přesvědčit je k dlouhodobé zápůjčce 
a někdy to vůbec nešlo. Po několika výzvách během tří let, kdy jsem se potýkal s 
nedůvěrou i jistou ignorancí některých občanů, jsem měl chuť ukončit shromažďování 
fotodokumentace. Fotky jsem chtěl těm dobrým lidem, co už je zapůjčili, s poděkováním 
vrátit. Pak jsem si řekl, že už kvůli nim se do toho musím pustit a kalendář dokončit. 
S novým vedením obce jsme se rozhodli, že zabojujeme a započaté doděláme. Vzali 
jsme si na pomoc knihu „Hradčany, dějiny a přítomnost obce“, všechny shromážděné 
fotografie a nyní má každá domácnost doma zdarma kalendář, který určitě nevyhodí, ale 
uchová si jej ve svém archívu pro sebe i pro své následovníky. Vždyť jste tam vy, vaši 
příbuzní, někteří už nejsou mezi námi, jsou tam vaše domy a vaše vzpomínky. A právě v 
těch se přece žije druhý život. Chtěl bych velmi poděkovat zejména panu exstarostovi 
Zdeňku Složilovi, který poskytl řadu fotografií z devadesátých let, paní účetní Zdeňce 
Sehnalové a paní starostce Marii Galetové za všestrannou pomoc při koncipování 
historického kalendáře. Zapůjčitelé fotografií jsou jmenovitě vypsáni s poděkováním 
přímo na druhé stránce kalendáře. Samozřejmě, že nejde o naprosto dokonalé dílko a 
možná tam i z vašeho pohledu něco postrádáte. Slyšel jsem názor, že tam bylo málo 
fotek místních hasičů, což je asi pravda, mohlo jich tam být víc. Napadlo mě, že by se 
mohl na příští rok dát třeba dohromady kalendář z bývalé i současné činnosti 
hradčanských spolků. Vždyť činnost spolků je v Hradčanech velmi bohatá a dobových i 
současných fotografií bude určitě dostatek. Takže další výzva. Jenom se do toho pustit. 
Za milovníky starých časů - Laďa Sigmund 
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Společenská rubrika 
 
Významné jubileum si ve čtvrtém čtvrtletí roku 2023 připomněli tito naši spoluobčané. 
 
pan Petr Hanák   60 let 
paní Marie Zmeškalová   75 let  
pan Josef Tomčík   75 let  
pan Jiří Klvaňa   80 let 
paní Bohumila Kučová  90 let                    
 
Jubilantům blahopřejeme a do dalších let přejeme pevné zdraví, hodně štěstí a životní 
optimismus. 
 
 
Statistika obyvatel obce za 4. čtvrtletí roku 2023 
 
V obci je k trvalému pobytu přihlášeno 321 obyvatel. Během třetího čtvrtletí se k trvalému 
pobytu v obci přihlásilo 11 občanů a jeden se odstěhoval. 
 
V období říjen až prosinec 2023 se v obci žádné dítě nenarodilo. 

 
 
 
 
 

V říjnu nás opustil pan Josef Šípek a v listopadu jsme se naposled rozloučili  
s paní Stanislavou Kučerovou. 

 
Čest jejich památce. 
 

POZVÁNKA NA OBECNÍ PLES 
 
V sobotu 15. února 2024 pořádá obec Hradčany obecní ples. 
K tanci a poslechu zahraje kapela Funny.  
Vstupné 100,- Kč  
Všichni jste srdečně zváni. 
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Pozvánka 
 

VÝZVA NEJEN PRO OBČANY HRADČAN 
 
Obec Hradčany obdržela od pana Jana Goláně, který se zabývá historií zahraničního 
odboje, už druhou výzvu zda by souhlasila s možností umístit v obci pamětní desku 
hradčanského rodáka, Stanislava Diviny. 
Stanislav Divina, významný bojovník za svobodu, který se narodil v Hradčanech v r.1915 
v čp.22, byl za 2. svět. války aktivním účastníkem západního odboje, jako letec radista - 
střelec britského královského letectva (RAF). Byl jsem v této věci paní starostkou vyzván, 
abych panu Goláňovi byl nápomocen se získáním podrobností k možnosti umístit 
pamětní desku v obci. Vyzval jsem ke spolupráci dlouholetého bývalého starostu pana 
Zdeňka Složila a spolu se postupně snažíme posbírat cokoliv o této významné 
hradčanské osobnosti, která si nesporně pamětní desku v rodné obci zaslouží. Pokud 
máte ještě nějaké další informace o rodině Divinových, které by nám mohly pomoci, 
sdělte je mně (721 811 558) nebo panu Složilovi (776 703 554).  
Předem Vám děkujeme.                                                                              Laďa Sigmund 
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